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ÉVKÖZI 4. VASÁRNAP                               C év                    1– 4 oldal 

 

Olv.: Jer 1,4-5.17-19 – 1Kor 13,4-13 – Lk 4,21-30 

A názáreti zsinagógában 

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

Szentmise bevezetése 

 

Szeretettel köszöntöm a Testvéreket, mint Isten népét, akik eljöttek a templomba ezen a kicsit 
borongós reggelen. Ilyen a tél. Sajnos, amióta szabad szombatok vannak, azóta már ünnepelni 
se lehet. Az ember régen azt gondolta, hogy jaj de jó, lesz szabad szombat, akkor az emberek 
több időt nyernek az ünneplésre is. Nem tudom, mire fordíttatnak ezek a szombatok? Otthon 
esetleg több munkára, talán több pihenésre. Ez sem baj. 
 

Sajnos éppen tegnap szombatra esett Gyertyaszentelő Boldogasszony ünnepe.  

Azt mondják a papok, szombati napon nem lehet ünnepelni, mert az emberek nem érnek rá. 
Hétköznap nem érnek rá, mert munkanap van. Marad a vasárnap, legalább azon tudunk 
ünnepelni. Gondoljunk vissza a tegnapi napra, nagyon-nagy ünnep volt ez hosszú századokon 
keresztül. Az embereknek akkor még volt erre idejük, amikor még keményebb volt az életük, 
kegyetlenebb is. Az ünnep központi üzenete, hogy Simeon a templomba sietett a Lélek 
ösztönzésére. Ott találkozott a Gyermekkel. Meglátta benne Isten küldöttét és magasztalta az 
Istent. Fölismerte Jézust, aki a világ világossága! Jézus szimbóluma a húsvéti gyertya.  
 

Jézus - a világ világossága - azt várja tőlünk,  
hogy általunk több fény legyen ebben a világban! 

Gyújtani csak az tud, aki lángol, aki lobog, akinek van izzása! 

 

Kérjük Gyertyaszentelő Boldogasszony közbejárását, hogy az ő földi gyermekeiként, Jézus 
Krisztus testvéreiként a fény hordozói legyünk ebben a világban!  
 

Könyörögjünk 

Istenünk, te vagy az igaz világosság, tőled ered és belőled sugárzik az örök világosság! 
Áraszd híveid szívébe kegyelmed állandó fényességét, hogy mindnyájan, - akikre szent 

templomodban a feltámadt Krisztus fénye sugárzik, - eljussanak dicsőséged boldogító fényébe 

Krisztus, a mi Urunk által.                                                                                    +  A M E N  + 

                                                                    

Ezt a szentmisét abban a hitben kezdjük, hogy valóban meglátjuk mi is Jézust, és fényt 
veszünk tőle! Ezért, hogy ez sikerüljön, bánjuk meg bűneinket, kérjük Isten bocsánatát, hogy 

az ő kedves gyermekeiként járjunk ebben a világban!   
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! 
Vasárnapról-vasárnapra kibontakozik előttünk Jézus misztériuma, tanítása nyomán Isten 
üdvözítő szándéka. Ezért jövünk ide, hogy egyre mélyebben hatoljunk ebbe a titokba. Egyre 

többet fogjunk fel abból az isteni gondolatból: 
 

Mit is akar velünk az Isten? 

Milyen értelmet szán Isten a mi emberi életünknek? 
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Ez azért fontos, mert rengeteg ember fölpanaszolja, hogy nem látja az élete értelmét. Mi az 
értelme az egésznek? Milyen fájdalmas ez! Ezek az emberek valószínűleg mindig a felszínen 
maradtak. Soha sem gondolkodtak el azon: 

 

Mekkora lehetőség az emberi élet! 

Semmivel sem mérhető és semmivel sem mérhető össze! 

 

A szeretet himnusz 
Hogyan vetemedik az ember arra, hogy egyáltalán megkérdőjelezze élete értelmét! Ha az 
ember saját életéről van szó, akkor lehetnek aggályai. Ennek oka, hogy nincs köze Istenhez. 
Ezért nagyon fontos, hogy életünk során kerüljünk közelebb Istenhez! Nem azért, mert 
Istennek annyira szüksége van ránk, hanem azért, hogy fölismerjük, mennyire szükségünk 
van az Istenre! Mennyire szükségünk van arra az üzenetre, ami az egyéni életünkre 
vonatkozik, ami az egymással való kapcsolatunkra vonatkozik, ami a közösségről szól.  
Ma hallottuk az oly sokszor idézett, oly sokszor az emberek elé állított gyönyörű üzenetet, a 
szeretet himnuszt. Olvassa boldog-boldogtalan, amíg hallgatja, addig legalább elmereng, de 
legtöbb ember esetében ezzel be is fejeződik.  

 

A szeretet himnuszban megsejteni valamit: 
Mire is születtünk? Mit jelent az ember számára a másik ember?  
Mit jelent, hogy egymással közösségben vagyunk? 

Isten ilyen világot gondolt el: a szeretetét! 

Nekünk ajándékozta a világot, benne az ember életét!  
Egymásnak ajándékoz bennünket, hogy egymással kapcsolatban  
az élet egyre több szépsége kibontakozzon számunkra! 

 

Jézus meghirdeti Isten kegyelmi esztendejét! 
Múlt vasárnap arról hallottunk, hogy Jézus magára vonatkoztatta a jövendölést. Egy pillanatra 
odafigyeltek. Jézus azt mondta, azért jött, hogy szabadulást hirdessen a foglyoknak. Az Úr 
kegyelmi esztendejét hirdette meg. Az ember erre vágyakozik. Azt szeretné, hogy minden 
esztendő kegyelmi esztendő lenne. A zsidók is csak addig jutottak el, hogy minden ötvenedik 
esztendő lett kegyelmi esztendő. Ez is valami, a semminél mindenképpen több. Jézus nem 
azért jött, hogy ezt megerősítse az emberekben.  
 

Jézus azért jött, 
hogy minden év Isten kegyelmi esztendeje legyen! 

 

Megszüntetjük azokat a börtönöket, amelyekbe egymást csukjuk be!  
Megszüntetjük azokat a rabságokat, amiket egymásnak készítünk! 

 

Ez üzenet volt, amíg a hallgatóság erre utaló szavakat hallott, hogy szabadulás, ami azt 
jelentette, hogy az ötvenedik esztendőben elengedték az adósságot. Az adósság miatt 
rabszolgaságba jutott emberek újra szabadok lettek. A következő pillanatban elkezdtek 
morgolódni, elsősorban azok, akiknek hatalmuk volt, akik erősek voltak. Mi ez? Ők nem 
szívesen engedték el, amit el kellett engedni. Ők voltak azok, akik fönn akarták tartani az 
adósrabszolgaságot. Ki ez, hogy ilyeneket mond? Nem azok voltak a hangadók, akik 
szabaddá váltak, akiknek elengedték az adósságot, hanem amazok. Bár ki tudja? Nem tudjuk 
azt sem, hogy amikor Barabást kiabálták, akkor vajon kinek nyílt ki a szája? Az ember olyan 
ostoba tud lenni, hogy még akkor is szájal, amikor elengedik az adósságát.  
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Amikor belekötnek Jézusba, akkor ilyen magától értetődő cselekedete van: átment közöttük! 
Szóra sem méltatta őket. Átment közöttük! Otthagyta őket!  
 

A szeretet feladat! 
Gondolkodjunk ezen a jézusi magatartáson: átment közöttük!  Próbáljuk megfejteni, mekkora 
feladat a szeretet! A szeretet feladat! Jézus egészen másképpen gondolkodott róla.  
 

A szeretet hatalom és gyengeség! 

A szeretet kozmikus sugárzás és kiszolgáltatottság! 

Ezt a kettőt együtt kell látni, különben semmit sem értünk meg belőle! 

 

Ha ebből egy picit többet megértenénk, akkor a napjaink, az esztendeink, az életünk sokkal 
inkább Isten kegyelmi időszakai lennének! Mekkora ajándék, mekkora lehetőség a szeretet! 
Nincs is más lehetőségünk! Nem is erről kellene beszélni, hogy mekkora lehetőség! Nincs 
más! Vagy szeretet, vagy nincs semmi! 

 

Mielőtt megszülettél megszenteltelek! 
Mit mond az Írás, Jeremiás jövendölése? Mielőtt megszülettél megszenteltelek! Ezt a 
megszentelt embert elküldi az emberekhez és azt mondja: veled Vagyok! Megszabadítalak! 
Ahhoz, hogy a szeretet ajándék voltát fölismerjük, két lényeges szempontot kell megérteni! 

  

Mielőtt megszülettél, megszenteltelek! 

Veled Vagyok! Megszabadítalak! 

 

Ha nem vállalod a harcot az Én nevemben, akkor eltüntetlek. Az egész világ Istennek ebből a 
hatalmas szeretetéből bontakozik ki. Minden egyes emberi élet Istennek ebből az örök 
szeretetéből születik, ahogy mi emberek megszületünk, ahogy védettek vagyunk anyánk 
méhében. Szüleink szeretnek bennünket már akkor, - normális esetben, - amikor még a 
világra se jöttünk. A felnőtt ember azt se tudja, hogy ki lesz a gyereke, milyen lesz a gyereke, 
de már szereti. Az emberek valamit megsejtenek abból, mekkora védelem az, amit anyánk 
méhe jelent számunkra. Már szeret anyánk, apánk mielőtt megszületünk. Isten nagy szeretete 
csak így gondolható el, csak így képzelhető el. Nem azért szeret, mert ilyen vagy olyan az 
ember, hanem szeretete nagyságából életet teremt!  

 

Istennel és egymással összetartozzunk! 
A szeretet kiszolgáltatott, mert Isten azt akarja, hogy hozzátartozzunk, meg egymáshoz 
tartozzunk! Ez születésünk útja! Tapasztaljuk, hogyan lépnek föl azzal szemben, Aki velük 
van, aki Isten ilyen hatalmas szeretetében velük van. Kiűzik! Döbbenetes, ha belegondolunk! 
Mi annyit panaszkodunk, hogy hol az Isten? Miért nem segít? Elűztük már! Kizártuk az 
életünkből! 

Valaki ott van mellettem! Mit kezdünk egymással? 

Veled vagyok! Megbántottalak! 

Képesek vagyunk-e egymásnak ezt kifejezni? 

 

Veled vagyok, megbántottalak - az ember egyetlen lehetőségét jelentik! Vagy így, vagy úgy 
egymással, vagy… A szeretet kiszolgáltatottsága! Döbbenetes, ha ezeken egy kicsit 
mélyebben elgondolkodunk, mennyire feladat a szeretet! Mekkora ajándék és miért? Miért 
van ez a kockázat? Azért, mert Isten hatalmának egy részéről lemond, a hatalmából ad 
nekünk, mert ez a szeretet! Hatalmát nem érvényesíti teljes egészében! Isten azért ad nekünk 
a hatalmából, hogy az egymással való kapcsolatunk az irgalomban teljesedjen ki!  
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Isten részéről nagy kockázat, hogy a hatalmából ad nekünk, embereknek! 
Tudunk-e élni vele? 

 

A szeretet kiszolgáltatottsága, a szeretet gyengesége azt jelenti, hogy azzal a hatalommal, amit 
az Isten ad nekünk, azzal nem élünk! Azzal az erővel, amit az Isten ad nekünk, azzal nem 
élünk vissza. Vagy értjük ezt, vagy semmi közünk nincs az életünk feladatához! Jézus áthaladt 
közöttük. Vitázni velük? Áthaladt, mert nem él a hatalmával, mert nem nyilatkoztatja ki az 
erejét. Jézus egész életútja erről szól. Ez a világ végezetéig folytatódik. Mi, ha kereszténynek 
tartjuk magunkat, vagy meg tudjuk jeleníteni a szeretetet ebben a világban, vagy nem 
vagyunk hívők! Ez az erőszakkal szemben a hatalomról való lemondást jelenti. Az erőszakkal 
szemben annak az erőnek a megmutatása, amivel nem tud mit kezdeni az, aki mindenbe 

beleköt. Vagy meg tudjuk jeleníteni ezt az emelkedett eszmeiséget, Istennek ezt a kegyelmi 
ajándékát, vagy a világot átengedjük az erőszaknak, a világot átengedjük a gonosznak. 
 

Pál apostol gyönyörű himnuszt ír a szeretetről, elolvadunk, amikor hallgatjuk, de amikor a 

mindennapokban kell ezt érvényre juttatni, akkor mindent elfelejtünk. Istentől mindegyikünk 
sok ajándékot kapott. Isten senkit nem engedett el üresen. Isten mindenkit felruházott annyi 
ajándékkal, amennyi elég ahhoz, hogy boldog legyen. Ezek különböző ajándékok. Az a 
mérvadó, hogy én hogy élek a magam ajándékaival. Ha az ember félreérti a lényeget, ha az 
ember ezeket az isteni ajándékokat nem arra fordítja, amire kapta, vagyis nem a többiek 
javára, akkor az ember a rosszat ülteti el, akkor az ember az ellenségeskedést, a 
hatalmaskodást, az erőfitogtatást és a szenvedést szolgálja.  
 

Isten segítsen bennünket, hogy megértsük,  
mekkora ajándék az, hogy megszülettünk!  
Mekkora ajándék, hogy az Isten szeret!  
Mekkora lehetőség, hogy egymást szerethetjük! 
  

Semmit ne a magunk céljaira, a magunk javára fordítsunk, 
 hanem egymás szolgálatára, 

mert egyéni boldogságunk ettől függ!.   
 

  +  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek!  
Ezt az imádságot csak egyetértő szívvel lehet imádkozni. Pál apostol azért írta a szeretet 
himnuszt a korintusiaknak, mert pártokra szakadtak. Volt, aki Apollóval tartott, aki nagy 
szónok volt, ezek voltak az okosak. Volt, aki Pállal tartott, ő volt a szegények nagy barátja, 
vele tartottak a szociális érzékűek. Voltak a Szentlelkesek, akik nagy lelki vigadozásban éltek 
kevesebb cselekedettel. Voltak a péteristák, akik Szent Péterrel tartottak, a megtért zsidók, ők 
egy kicsit megtartották a zsidó hagyományokat is. Az egységgel volt a baj ezek miatt. 
 

Kérjük Istent, hogy egyetlen szempontunk legyen: elég az Isten akarata! 

 


